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Centrum Archiwistyki Społecznej 

Centrum Archiwistyki Społecznej to instytucja kultury. 

Powstała w 2020 roku dzięki pracy: Fundacji Ośrodka Karta 

i Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. 

W tym tekście Centrum Archiwistyki Społecznej 

będziemy nazywać Centrum. 

Centrum pomaga rozwijać archiwistykę społeczną. 

Archiwistyka społeczna opisuje, jak działa archiwum społeczne 

(liczba mnoga: archiwa społeczne). 

Archiwa społeczne tworzą na przykład: 

• biblioteki i domy kultury, 

• organizacje pozarządowe, czyli fundacje i stowarzyszenia, 

• grupy ludzi, na przykład przyjeciele 

albo ludzie, którzy mieszkają w jednej wsi albo mieście. 
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W archiwum społecznym znajdziesz na przykład: stare zdjęcia, dokumenty i listy. 

Archiwa społeczne uzupełniają to, co wiemy z archiwów oficjalnych, 

czyli tych które tworzą rząd albo władze miast. 

Dzięki archiwom społecznym wiemy, jak wygląda nasza przeszłość, 

jak żyli ludzie dawniej i co było dla nich ważne. 

Archiwa społeczne dotyczą lokalnej historii. 

Są ważne dla grup ludzi albo miejsc. 

Pomagają nam pamiętać o przeszłości. 

W tym tekście będziemy używać też prostszej nazwy – archiwa. 

Osoby, które tworzą archiwum społeczne wykonują różne działania. 

Zbierają, opisują, przechowują, porządkują archiwa. 

Pokazują innym stare zdjęcia, dokumenty i wspomnienia. 

Archiwa społeczne robią ludzie z pasji i dlatego, 

że wierzą, że historia i pamięć są ważne i cenne.  
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W archiwum społecznym najczęściej są rzeczy, 

które opowiadają historię: 

• jednej miejscowości i jej mieszkańców, 

• grupy osób, na przykład rodziny, 

• jednej osoby, 

na przykład kogoś znanego albo ważnego, 

• zawodu lub grupy społecznej, 

na przykład pielęgniarek lub harcerzy, 

• jednego tematu, 

na przykład ptaków lub muzyki tradycyjnej. 

Archiwa pomagają lepiej rozumieć historię miejsca 

albo poznać dany temat. 

Dzięki temu, że są archiwa społeczne ludzie 

chętnie pracują na rzecz swojej okolicy i swoich sąsiadów. 

Na przykład razem organizują spotkania i wydarzenia kulturalne.   
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Kiedy robimy archiwum, to porządkujemy stare zdjęcia, dokumenty i listy. Dbamy o nie. 

Opisujemy je i nadajemy im numery. Zapisujemy: kto je zrobił, o kim są.
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Rzeczy w archiwum społecznym są bezpieczne. Ktoś się nimi opiekuje. 

Dzięki temu dłużej możemy je przeglądać, czytać i się z nich uczyć. 



strona 8 
 

 

Archiwa są ważne. Ludzie powinni o nich wiedzieć. 

Centrum uczy, jak korzystać z archiwów. 
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Archiwista to osoba, która tworzy archiwa i opiekuje się nimi. 

Archiwista poznaje, bada historię opisaną w archiwum. 

Archiwista pokazuje innym, co jest w archiwum. 

Na zdjęciu 3 archiwistów przegląda album ze starymi zdjęciami.  
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W archiwach są też wywiady: nagrania i teksty. 

Archiwista, który nagrywa wywiad, zajmuje się historią mówioną. 

W historii mówionej najważniejsze są wspomnienia, którą nagrywasz. 
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Co robi Centrum? 

Pracownicy Centrum uczą innych, jak robić archiwa społeczne. 

Organizują na przykład: 

1. Warsztaty i szkolenia dla osób, które chcą robić archiwa, 

na przykład jak robić wywiady albo jak dbać o archiwa. 

2. Rozmowy i spotkania, o archiwach społecznych w kraju. 

3. Wydarzenia kulturalne dla mieszkańców różnych miejsc. 

Podczas takich wydarzeń pracownicy Centrum, pokazują archiwa społeczne. 

Współpracują z archiwistami z wielu miejsc. 

4. Strony internetowe, które pokazują archiwa społeczne. 

5. Książki i teksty o archiwach społecznych. 

Pracownicy Centrum pomagają tworzyć nowe archiwa 

i szukają takich, które już istnieją. 

Opowiadają o nich innym, na przykład w Internecie. 
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Częścią pracy Centrum jest pokazywanie różnych archiwów w Internecie.  
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Strona internetowa i media społecznościowe 

Centrum ma swoją stronę internetową. 

Adres: www.cas.org.pl. 

Znajdziesz tam informacje: 

• o wydarzeniach, które robi Centrum. 

• o kursach, szkoleniach i warsztatach. 

Są tam informacje o pracownikach Centrum. 

Oraz o książkach i tekstach, jakie piszą. 

Centrum prowadzi stronę na Facebooku: www.facebook.com/CentrumArchiwistykiSpolecznej/ 

stronę na Instagramie: www.instagram.com/centrumarchiwistykispolecznej/ 

oraz stronę na YouTube: https://www.youtube.com/c/CentrumArchiwistykiSpo%C5%82ecznej 

Możesz też posłuchać historii na platformie Spotify. 

Profil Centrum nazywa się: Historie do słuchania. Centrum Archiwistyki Społecznej.  

http://www.cas.org.pl/
https://www.facebook.com/CentrumArchiwistykiSpolecznej/
http://www.instagram.com/centrumarchiwistykispolecznej/
https://www.youtube.com/c/CentrumArchiwistykiSpo%C5%82ecznej
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Tak wygląda strona internetowa Centrum. 
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Strona internetowa www.zbioryspoleczne.pl  

Centrum prowadzi jeszcze jedną stronę internetową: Zbiory Społeczne. 

Adres: www.zbioryspoleczne.pl. 

Na stronie są różne materiały: zdjęcia, grafiki, dokumenty, nagrania dźwiękowe i filmy. 

Są tam materiały bardzo stare i takie, które mają kilka lat. 

Materiały zebrali ludzie w archiwach społecznych. 

Lokalni archiwiści dodają materiały na stronę. 

Na stronie Zbiory Społeczne są archiwa z wielu polskich miejscowości. 

Na stronie Zbiory Społeczne możesz szukać materiałów, 

które są dla ciebie ważne i interesujące, na przykład: 

• wspomnienia najstarszych mieszkańców, 

• stare zdjęcia z lokalnych uroczystości, 

• dokumenty dotyczące miejscowości. 

  

http://www.zbioryspoleczne.pl/
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Tak wygląda strona internetowa www.zbioryspoleczne.pl. 

Na środku strony jest wyszukiwarka – wpisz tam to, czego szukasz, 

na przykład nazwę miejscowości lub temat, którym się interesujesz.  

http://www.zbioryspoleczne.pl/
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Biuro Centrum Archiwistyki Społecznej 

Centrum ma biuro w Warszawie, na ulicy Tadeusza Rejtana 17, lokal 25/26/27. 

Możesz odwiedzić biuro od poniedziałku do piątku, o godziny 8 do godziny 16. 

Jeśli chcesz odwiedzić biuro, skontaktuj się z Centrum. 

Telefon i adres mailowy są na stronie 20 w tym tekście. 

Najbliższe przystanki: 

• przystanki autobusowe: 

WIŚNIOWA 01, około 300 metrów od biura, linia: 119. 

Rakowiecka 03, Rakowiecka 04, około 400 metrów od biura, linie: 167, 168. 

• przystanki tramwajowe: 

RAKOWIECKA 05, około 550 metrów od biura, linie: 4, 10, 18. 

GOWORKA 02, około 700 metrów od biura, linie: 4, 10, 18. 

• stacja Metra: M1 POLE MOKOTOWSKIE.  
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Warsztaty i spotkania z ludźmi to ważna część pracy Centrum Archiwistyki Społecznej. 
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Centrum współpracuje lokalnymi archiwami. 

Wspólnie tworzy wydarzenia kulturalne, na przykład wystawy. 

Wystawy pokazują archiwa.
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Centrum organizuje spotkania i rozmowy 

o różnych archiwach i archiwistach.  
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Kontakt 

Jeśli chcesz skontaktować się z Centrum, możesz:  

• zadzwonić na numer telefonu: 22 294-11-00, 

• napisać wiadomość na adres mailowy: kontakt@cas.org.pl, 

• napisać list na adres: 

Centrum Archiwistyki Społecznej 

ulica Rejtana 17, lokal 25/26/27 

02-516 Warszawa. 

Jeśli potrzebujesz informacji o dostępności, 

skontaktuj się z Moniką Matusiak-Kondefer: 

telefon: 22 294-11-09, 

adres mailowy: m.matusiak@cas.org.pl.  

mailto:kontakt@cas.org.pl
mailto:m.matusiak@cas.org.pl
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Ten tekst napisaliśmy w 2024 roku. 

Tekst konsultowały osoby z niepełnosprawnościami intelektualnymi. 

Zdjęcia, które są w tym tekście, zrobili pracownicy Centrum Archiwistyki Społecznej. 

Na pierwszej stronie jest logo tekstu łatwego do czytania. Jest własnością rządu Aragonii 

i stworzył je Sergio Palao dla ARASAAC, www.arasaac.org. Licencja: CC BY-NC-SA. 

 

http://www.arasaac.org/

